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ic-tac, tic-tac. Passen
els dies, ja tenim data
per a les eleccions, i
Socialdemocràcia i

Progrés (SDP) encara no té can-
didat. O cap de llista, com diria
Jaume Bartumeu. I molt menys,
aliats potencials. El president de
l’associació –encara no partit–
passa comptes amb tiris i troians.
A uns els acusa de moure’s se-
gons bufa el vent; a d’altres, d’ac-
tuar per interessos personals; als
de més enllà, de desaprofitar la
majoria absoluta al Consell. I a
l’horitzó, les propostes de frenar
el poder dels comuns i reformar
el sistema electoral.

SDP continua sense cap de llis-
ta. L’elector pot pensar que els
costa seduir un líder solvent.
Hem començat contactes als co-
mitès locals de les parròquies on
tenim representació a veure qui-
nes persones estan disponibles.
Encara hi ha temps. I primer hem
de tancar el programa.

Es poden permetre el luxe de
prescindir de Bartumeu?
El partit compta amb ell. Ara ma-
teix no hi ha res de tancat, i a ban-
da del que pugui pensar el partit,
el requisit previ és que les perso-
nes concernides estiguin dispo-
sades a assumir la responsabilitat
i es pronunciïn en aquest sentit.

Projecte. Primer eix programà-
tic: retallar el poder local. Fent
amics al ‘territori’.
Es tracta de delimitar, de clarifi-
car les competències dels co-
muns, no de retallar-les. Després
de 21 anys de Constitució, ja toca.
I més quan estem veient que al-
guns cònsols volen anar més en-
llà, assumir competències que no
els corresponen.

Per exemple?
En la qüestió de l’IRPF, hi ha qui
voldria crear set agències tributà-
ries, i d’agència tributària només
n’hi pot haver una, i estatal. Tam-
bé hi ha comuns que parlen de
crear una policia local... 

Sembla que els estiguin carre-
gant el mort als comuns.
La gestió comunal s’ha de mante-
nir i optimitzar, fer-la més ràpida
i eficaç, no ampliar-la amb noves
competències. 

Supressió de les llistes territo-
rials i llista nacional única: fent
amics a les parròquies altes.
Quan es va aprovar la Constitució
hi havia cert temor que les parrò-
quies perdessin pes,  avui és al
contrari: un vot de Canillo equi-
val a set vots de la capital. La des-
proporció és evident, és una
qüestió d’estricta justícia, com
van remarcar els observadors de
l’OCDE en les últimes eleccions.

Ho plantegen perquè les par-
ròquies són el seu taló d’A-
quil·les?
És una obvietat que als partits pe-
tits se’ns fa més difícil confeccio-
nar llistes territorials. Però recor-
dem que el 2009 ja vam guanyar
en quatre parròquies. I més enllà
de plantejaments més o menys
estratègics, els motius de fons
són els que li he dit abans.

De moment, però, llistes terri-
torials: Sant Julià, Andorra la
Vella, Encamp i... quina més?
Estem mirant a Escaldes i a Ordi-
no, però no hi ha res de tancat.

Així que renuncien d’entrada a
la victòria i assumeixen que no-
més aspiren a entrar al Consell.

Qui s’hi juga les garrofes és Toni
Martí, però serà difícil que revali-
di la majoria absoluta. Millor. Da-
vant del fraccionament que es
preveu, totes les opcions estan
obertes. Hem de procurar que la
nostra veu tingui pes.

Què no haurien donat vostès
per una majoria absoluta!?
Però en aquest mandat no ha si-
gut positiva. Han fracassat en la
delimitació de competències dels
comuns i en la reforma de la pen-
sió dels funcionaris, i han generat
un enfrontament entre els treba-
lladors públics i el sector privat.
La majoria absolutíssima no els
ha servit per abordar cap de les
reformes promeses. Ni la de la sa-
nitat. Al contrari, han aprovat
lleis que al cap de pocs mesos
han rectificat amb modificacions

ad hoc, com ara l’IGI per a les es-
tacions d’esquí.

Es queixa que no han rebut cap
invitació formal per sumar-se a
la plataforma progressista. Està
segur, que la volen rebre?
Aquesta sonsònia del primer se-
cretari del PS que un dia diu una
cosa, i al següent, la contrària, ja
fa massa dies que dura. A nosal-
tres no ens ha convidat ningú,
només sabem el que hem llegit
als mitjans. Siguem seriosos i
parlem sense intermediaris!

De moment, Verds i AD800 ja
han dit que sí. O gairebé.
Diuen que volen fer una platafor-
ma de progrés àmplia, però enca-
ra no han parlat de programa i ja
s’estan repartint cadires. Comen-
ça amb mal peu. D’altra banda, el
PS ja ha decidit qui serà el cap de
llista. Per tant, aquí hi ha un vici
d’entrada que fa que la proposta
no sigui creïble ni consistent. 

Pere López els ha acusat repeti-
dament de formar un govern de
coalició a l’ombra amb DA.
Nosaltres no ens hem mogut ni
un pèl del programa del 2011. És
el primer secretari del PS qui

canvia cada dos per tres de posi-
cionament. Podem no compartir
un projecte de llei de DA al 100%,
però hi podem introduir esme-
nes per millorar-lo, perquè soni
en la nostra línia. És una altra
manera de fer, no creiem en l’en-
rocament sistemàtic, a dir sem-
pre que no a tot. En canvi, veiem
contínuament com el primer se-
cretari adapta el seu discurs al
que vol sentir la gent.

Si poden, tocaran l’IRPF, o el
deixaran com està?
Ara sorgeixen aquests grups po-
pulistes que diuen que l’eradica-
ran; o els Liberals, que el redui-
ran a la mínima expressió... Però
abaixar-lo per sota del 10% és
molt difícil, per una qüestió pres-
supostària i també de bon veïnat-
ge. Europa acceptarà un diferen-
cial a la baixa, com passa amb el
tabac i la benzina, però no n’abu-
sem, acceptem les regles del joc,
siguem bons veïns, lleials i trans-
parents. Un altre aspecte impor-
tant en què aquest govern s’ha
inhibit és en la defensa del sector
bancari, tan castigat pel cas Pujol.

Digui, digui...
Nosaltres no direm mai que la
banca té la culpa de tots els mals
del país. És un sector seriós i sol-
vent, del qual depenen moltes fa-
mílies, i l’hem de mimar per con-
tinuar sent una plaça financera
potent. Per això, quan el govern
no surt en defensa del sector
bancari penso que li està fent un
mal servei al país.

El discurs d’AD800 li recorda a
Bartumeu el de l’extrema dreta.
Se li’n va anar la llengua?
Crec que aquest moviment s’ha
anat desvirtuant i que ha acabat
en mer oportunisme: ho com-
provem ara, quan alguns dels
seus líders es volen integrar en la
plataforma progressista en nom
d’un col·lectiu que no s’ha pro-
nunciat sobre aquesta qüestió. És
allò de voler saltar d’un lloc a l’al-
tre per interès personal.

DENUNCIA EL “MAL PEU” AMB QUÈ ARRENCA LA PLATAFORMA PROGRESSISTA, POSTULA UN FRE A LES
TENDÈNCIES CENTRÍPETES DELS COMUNS, I RECRIMINA A MARTÍ NO HAVER DEFENSAT EL SECTOR BANCARI

“Pere López un dia diu una cosa,
i al següent, la contrària”
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Nosaltres no direm
mai que la banca té la
culpa de tots els mals
del país

Estem veient que
alguns cònsols volen
assumir competències
que no els corresponen

XAVIER PUJOL


